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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Polityki Społecznej i Rodziny (nr 97)
17 listopada 2021 r.
Komisja Polityki Społecznej i Rodziny, obradująca pod przewodnictwem poseł 
Urszuli Ruseckiej (PiS), przewodniczącej Komisji, rozpatrzyła:

– poprawki zgłoszone w czasie drugiego czytania do projektu ustawy o jednora-
zowym świadczeniu pieniężnym dla działaczy opozycji antykomunistycznej oraz 
osób represjonowanych z powodów politycznych (druki nr 1730 i 1747).

W posiedzeniu udział wzięli: Anna Schmidt sekretarz stanu w Ministerstwie Rodziny i Polityki Spo-
łecznej wraz ze współpracownikami, Jan Józef Kasprzyk szef Urzędu do Spraw Kombatantów i Osób 
Represjonowanych wraz  ze współpracownikami  oraz Jarosław Maciej Goliszewski i Grzegorz 
Kostrzewa-Zorbas członkowie Stowarzyszenia Wolnego Słowa.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Małgorzata Cholewa, Dariusz Lipski 
i Brygida Śliwka – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych oraz Aleksandra Wolna-
Bek i Urszula Sęk – legislatorzy z Biura Legislacyjnego.
Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):

Dzień dobry. Witam serdecznie na kolejnym posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej 
i Rodziny.
W dzisiejszym  porządku  posiedzenia  mamy  rozpatrzenie  poprawek  zgłoszonych 

w czasie drugiego czytania do projektu ustawy o jednorazowym świadczeniu pienięż-
nym dla działaczy opozycji antykomunistycznej oraz osób represjonowanych z powodów 
politycznych (druki nr 1730 i 1747).
Mamy kworum, zatem otwieram posiedzenie. Witam wszystkich zebranych. Witam 

przedstawicieli Ministerstwa Rodziny i Polityki Społecznej, jak również Urzędu do Spraw 
Kombatantów i Osób Represjonowanych. Witam zaproszonych gości i członków Komisji.
Porządek dzienny dzisiejszego posiedzenia został państwu doręczony, zatem przecho-

dzimy do jego realizacji.
Wczoraj podczas drugiego czytania wpłynęło 5 poprawek. Przejdziemy do przegłoso-

wania tych poprawek.
Poprawka nr 1 zgłoszona została przez Klub Parlamentarny Koalicja Obywatelska. 

Ma za zadanie nadanie nowego brzmienia tytułowi ustawy.
Przejdziemy do głosowania. Czy pan Darek jest gotowy? Biuro Legislacyjne, bardzo 

proszę. Zapytałam tylko, czy pan Darek jeszcze nie jest gotowy, a zaraz opinia Biura 
Legislacyjnego i rządu. Poprawki zostały omówione podczas drugiego czytania, więc zwy-
czajowo po prostu będę je przegłosowywać. Bardzo proszę, Biuro Legislacyjne.

Legislator z Biura Legislacyjnego Aleksandra Wolna-Bek:
Szanowni państwo, tutaj chcemy zwrócić uwagę na dwie kwestie. Poprawka pierwsza 
powinna być przegłosowana łącznie z poprawką nr 5, gdyż w poprawce piątej jest cały 
pakiet dodatkowych zmian, które są proponowane.
Jednocześnie  już w tym miejscu chcemy wskazać,  iż te poprawki wykraczają poza 

zakres przedłożenia. Nie są związane z przedmiotem tej nowej ustawy. Dodatkowo mają 
dosyć istotne wady legislacyjne. W związku z tym taką opinię przedstawiamy.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Zatem będziemy łącznie głosować nad poprawkami pierwszą i piątą. 
Jaka jest opinia rządu do tych poprawek, panie dyrektorze?
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Dyrektor Departamentu Ubezpieczeń Społecznych Ministerstwa Rodziny i Polityki 
Społecznej Konrad Miłoszewski:

Dzień dobry. Konrad Miłoszewski, dyrektor Departamentu Ubezpieczeń Społecznych 
w Ministerstwie Rodziny i Polityki Społecznej.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Nie słychać. Proszę ściągnąć maseczkę, jak pan mówi. Proszę tylko o opinię.

Dyrektor departamentu MRiPS Konrad Miłoszewski:
Dzień dobry państwu. Szanowna pani przewodnicząca, szanowni państwo, przychylamy 
się do stanowiska Biura Legislacyjnego. Uważamy podobnie. Stanowisko negatywne. 
Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Stanowisko rządu jest negatywne. Bardzo proszę, panie dyrektorze, przysunąć mikrofon 
bliżej, bo po prostu pana nie słychać.
Zatem głosujemy. Przypominam, że głosujemy łącznie.
Kto z pań i panów posłów jest za pozytywną opinią dla poprawek pierwszej i piątej, 

zgłoszonych przez KP KO? Kto jest za poprawkami pierwszą i piątą? Trwa głosowanie. 
Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?
Proszę o podanie wyniku.

Sekretarz Komisji Dariusz Lipski:
4 głosy za, 16 głosów przeciw, 1 osoba wstrzymała się od głosu.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Zatem poprawki pierwsza  i piąta nie  zostały  zaakceptowane przez 
Wysoką Komisję stosunkiem głosów…

Poseł Joanna Frydrych (KO):
Pani przewodnicząca, ale chciałam uzasadnić.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Pani poseł, proszę naprawdę w czasie głosowania mi nie przerywać. Muszę tę formułkę 
wygłosić, że 16 osób było przeciw, 4 osoby były za i 1 osoba wstrzymała się od głosu.
Przechodzimy do poprawki drugiej. Bardzo proszę, Biuro Legislacyjne.

Legislator Aleksandra Wolna-Bek:
Szanowni  państwo,  jeśli  chodzi  o poprawkę  drugą,  to zwracamy  uwagę,  że jest 
to poprawka, która nie zawiera konsekwencji dla reszty projektu. Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Opinia rządu.

Dyrektor departamentu MRiPS Konrad Miłoszewski:
Negatywna. Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Dziękuję. Bardzo proszę, pani poseł.

Poseł Joanna Frydrych (KO):
Pani przewodnicząca, zawsze było tak, że kluby wnioskujące uzasadniały podczas obrad 
Komisji te poprawki. Są z nami panowie inicjatorzy apelu opozycjonistów – pan Jaro-
sław Goliszewski  i pan doktor Grzegorz Kostrzewa-Zorbas, którzy też chcieli zabrać 
głos.  Chciałam  uzasadnić  tamte  poprawki,  dlaczego  zostały  złożone,  dlaczego  jest 
zmiana komisji. Natomiast pozwoliła mi pani zabrać głos akurat tylko do tej poprawki, 
w związku z czym odniosę się do tego. Bardzo proszę na końcu o oddanie głosu panom 
opozycjonistom. W tej poprawce chodzi o to, że wiele postępowań trwa…

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Pani poseł, w czasie mówienia proszę ściągnąć maseczkę, bo po prostu nie słychać.



a.p.                5

Pełny ZaPis PrZebiegu Posiedzenia:  
Komisji Polityki społecznej i rodziny (nr 97)

Poseł Joanna Frydrych (KO):
Nie słychać? Dobrze. Dziękuję. Wiele postępowań jeszcze trwa i nie jest zakończonych. 
Do końca tego roku mogą nie być wydane decyzje w związku z uzyskaniem statusu dzia-
łacza opozycyjnego lub osoby represjonowanej ze względów politycznych. W związku 
z tym ta poprawka. Jest przesunięty termin do 31 grudnia 2022 r. Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Krótko ad vocem. Zwyczajowo na posiedzeniu naszej Komisji jest tak, 
ponieważ mamy pierwsze czytanie, drugie czytanie… Na sali jest możliwość zabrania 
głosu. Wszystkie te poprawki zostały wyjaśnione. Pan minister odpowiadał na pytania. 
W naszej Komisji zwyczajowo, jeżeli są poprawki do drugiego czytania, to tylko jest tech-
niczne przegłosowanie tych poprawek.
Oczywiście bardzo serdecznie witam pana Jarosława Goliszewskiego. Udzielę głosu, 

ale ponieważ rozmawiałyśmy przed posiedzeniem Komisji o godzinie 9, że odbywa się 
co najmniej pięć albo sześć obrad innych komisji, posłowie prosili mnie o to, żeby zrobić 
zwyczajowo i przegłosować, ponieważ chcą iść na kolejne posiedzenia, gdzie też mają 
ważne poprawki do przegłosowania. Takie obrady Komisji zwykle odbywają się technicz-
nie. Przejdziemy do głosowania nad poprawką drugą.
Kto  z pań  i panów  posłów  jest  za pozytywnym  zaopiniowaniem  poprawki  dru-

giej? Stanowisko rządu było negatywne. Biuro Legislacyjne nie miało uwag. Kto jest 
za tą poprawką? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?
Proszę o podanie wyniku.

Sekretarz Komisji Dariusz Lipski:
5 głosów za, 14 głosów przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Zatem poprawka została odrzucona przez Wysoką Komisję stosunkiem 
głosów 14 przeciw, 5 za, nikt się nie wstrzymał.
Przechodzimy do poprawki  trzeciej,  zgłoszonej przez Klub Parlamentarny Prawo 

i Sprawiedliwość. To jest poprawka techniczna, bardziej legislacyjna. Była omawiana 
podczas szczegółowego rozpatrzenia.
Kto z pań i panów posłów jest za pozytywną opinią dla poprawki trzeciej? Trzecia 

i czwarta, tak? Przepraszam bardzo. Biuro Legislacyjne.
A stanowisko  rządu?  To już  omawialiśmy,  więc  to stanowisko  było  wyrażone 

na poprzednim posiedzeniu, stąd nie pytam, ale bardzo proszę o powtórzenie.

Dyrektor departamentu MRiPS Konrad Miłoszewski:
Pozytywne.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Mamy poprawki trzecią  i czwartą, nad którymi będziemy głosować 
łącznie.
Kto z pań i panów posłów jest za pozytywną opinią dla poprawek trzeciej i czwartej? 

Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?
Proszę o podanie wyniku.

Sekretarz Komisji Dariusz Lipski:
20 głosów za, nikt nie głosował przeciw, nikt nie wstrzymał się od głosu.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję. Czyli poprawki zostały jednomyślnie przyjęte przez Wysoką Komisję.
Na tym zakończyliśmy głosowanie nad poprawkami.
Bardzo proszę gości, którzy chcieli zabrać głos. Natomiast państwa posłów, którzy 

mają łączone komisje… Nie zakończyłam obrad Komisji. Szanowni państwo, naprawdę 
czuwam nad tematem.

Członek Stowarzyszenia Wolnego Słowa Jarosław Maciej Goliszewski:
Dzień dobry państwu. Nazywam się Jarosław Maciej Goliszewski. Jestem jednym z trójki 
inicjatorów zeszłorocznego apelu 141 sygnatariuszy, który państwo znają z ustawy, która 
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30 marca została przez Wysoką Izbę uchwalona. To jest ustawa, która zlikwidowała 
wieloletnią fikcję w przepisach emerytalnych. Pierwsze korzyści z tej ustawy już odno-
towujemy. Są konkretne podwyżki emerytur, nawet dystansujące ustawę o świadczeniu 
wyrównawczym, które w tej chwili wynosi 2550 zł. Tak, w tych granicach. Są to naprawdę 
konkretne, przeliczalne pieniądze. Koledzy dzwonią i dziękują. Od 60 zł poprzez 411 zł 
miesięcznie do prawie 820 zł miesięcznie. Wszystko zależy od stażu w opozycji i okresu 
bycia represjonowanym.
Natomiast chciałem przejść do aktualnej  inicjatywy, którą państwo mają przedło-

żoną jako poprawki zgłoszone wczoraj na posiedzeniu na drugim czytaniu. Mianowicie 
to jest inicjatywa 258 sygnatariuszy z 25 czerwca br. Chciałem państwa poinformować, 
że są to bardzo zasłużone dla opozycji nazwiska z lat 1956-1989, ale dla uprzytomnienia, 
kto to jest, bo tak się mówi: „A, jacyś opozycjoniści antykomunistyczni”. Wymienię więc 
kilka nazwisk. Byli politycy, senatorowie – Piotr Łukasz Andrzejewski z Prawa i Spra-
wiedliwości, Jan Wyrowiński  i Jan Rulewski z Platformy Obywatelskiej. Legendarni 
opozycjoniści z Wybrzeża – Bogdan Lis i Krzysztof Wyszkowski. Profesorowie – Andrzej 
Paczkowski, Andrzej Chojnowski. Józef Maria Ruszar – dyrektor Instytutu Literatury 
w Krakowie,  powołany  na to stanowisko  przez  wicepremiera  Glińskiego.  Aktualnie 
będący w życiu politycznym – Juliusz Braun, minister Krzysztof Czabański i minister 
Teresa Bochwic. Chyba państwu te nazwiska coś mówią. Również Czesław Bielecki, 
Adam Borowski, zasłużony opozycjonista Józef Śreniowski, Janusz Walentynowicz – syn 
Anny Walentynowicz, też opozycjonista, Antoni Tokarczuk i jeszcze wielu innych. Rów-
nież młode pokolenie opozycjonistów będących w tej chwili – że tak powiem – w obiegu 
dziennikarskim, w mediach, jeden nieco starszy, drugi młodszy, tj. Piotr Semka i Jerzy 
Jachowicz. Na końcu jeszcze zwrócę uwagę na dwa nazwiska aktorów. Dwa przykłady – 
Andrzej Seweryn i Maciej Rayzacher.
A teraz dlaczego o tym mówię? Wszyscy  ci  ludzie, których  tutaj wymieniłem,  jak 

i oczywiście wszystkich ponad 250 osób, to są reprezentanci różnych organizacji opo-
zycyjnych, począwszy od łódzkiej grupy Ruch poprzez Komitet Samoobrony Społecznej 
„KOR” (KSS KOR), który miał 45-lecie niedawno, poprzez Polskie Porozumienie Nie-
podległościowe (PPN), oczywiście okres legalnej „Solidarności”, następnie Niezależne 
Zrzeszenie Studentów (NZS), ruch „Wolność i Pokój”, Grupy Oporu „Solidarni”, Solidar-
ność Walczącą. Można byłoby tego więcej wymienić. Plus cały mocny, podziemny obieg 
wydawniczy na czele z Niezależną Oficyną Wydawniczą NOWA Mirka Chojeckiego, jak 
i Wydawnictwem CDN Czesława Bieleckiego.
Otóż chciałbym podkreślić jedną rzecz. Nasze środowisko to jest środowisko, które 

w 1989 r., w tym roku przełomu, czego byśmy nie powiedzieli o Okrągłym Stole, rzą-
dzie Mazowieckiego itd., odniosło autentyczny sukces, po prostu pierwszy od 1920 r., 
od bitwy warszawskiej, co podkreślamy, a kilka lat później… Stosunkowo niedawno było 
30-lecie pierwszych w pełni wolnych wyborów do Sejmu i parlamentu. Bodajże to był  
27 października, jak pamiętam.
Wczoraj na sali sejmowej jeden z posłów był uprzejmy wymienić nazwisko śp. Lecha 

Kaczyńskiego, prezydenta Rzeczypospolitej, za zasługi na rzecz środowiska opozycjoni-
stów i represjonowanych. Otóż powiem tak. Znałem Lecha Kaczyńskiego, tak jak Jana 
Wyrowińskiego, Józefa Ruszara i wielu innych, m.in. ze wspólnej odsiadki w czasie stanu 
wojennego w internowaniu. Otóż muszę powiedzieć z całym przekonaniem, że przez 
kolejne lata do 1989 r. to są osoby, które nie tylko później w polityce się sprawdziły, ale 
konkretnie działały. Lech Kaczyński, Jarosław Kaczyński, śp. Jan Olszewski, śp. Zby-
szek Romaszewski, aktualny minister Mariusz Kamiński – to są osoby, które zasiadały 
przy Okrągłym Stole. A rząd Mazowieckiego został stworzony przez Jarosława i Lecha 
Kaczyńskich. Warto o tym po prostu pamiętać, bo się o tym zapomina. Czyli mówiąc 
o tym 1989 r., że odnieśliśmy sukces, mówimy, że są to namacalne dowody, nie wchodząc 
w dyskusję na temat reformy Balcerowicza, biedy, bezrobocia itd.
Teraz chciałbym to spuentować takimi  informacjami, żeby państwo mieli przeko-

nanie, co przed chwilą głosowali. Mianowicie nasz projekt ustawy został pozytywnie 
zaopiniowany – mamy to na piśmie – przez pierwszego obywatela Rzeczypospolitej, pre-
zydenta Andrzeja Dudę. Dodam jeszcze tytułem dygresji, że 20 kwietnia nas jako trójkę 
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inicjatorów zaprosił na podpisanie poprzedniej ustawy do Pałacu Prezydenckiego. Teraz 
naszą kolejną inicjatywę pan prezydent był uprzejmy bardzo sympatycznie i w mocnych 
słowach skomentować, że ona jest potrzebna, konieczna i będzie nas wspierał również 
w innych działaniach.
Kolejna osoba wspierająca, bo tutaj padł zarzut, bodajże wczoraj, że nie ma opinii 

prezesa Instytutu Pamięci Narodowej. Otóż jest opinia prezesa IPN, która do nas dotarła 
i która w żaden sposób nie kwestionuje żadnych naszych rozwiązań, jakie zostały przed-
stawione, a wręcz co do pewnych konkretnych rozwiązań mówi, że są konieczne.
Następna  osoba,  która  poparła  naszą  inicjatywę,  szczególnie  pierwszą  i drugą 

poprawkę legislacyjną. Pierwsza dotyczy równości wobec prawa, bo nie może być tak, 
że ci  sami obywatele podlegający pod dwie  różne ustawy w identycznych  sytuacjach 
są traktowani w sposób różny. W związku z tym chcemy zlikwidować nierówność wobec 
prawa. Druga poprawka jest szalenie ważna, czego zresztą przykładem jest to, że mleko 
już się rozlało, czyli publikacja, bodajże w poniedziałkowym wydaniu  internetowego 
tygodnika „Polityka”, mówi o tym, jakie następują problemy – że tak powiem – z przy-
znawaniem statusu. Sygnalizowałem to Urzędowi do Spraw Kombatantów i Osób Repre-
sjonowanych od 2017 r., że jest problem, że trzeba to zrobić i że kiedyś to pęknie. Teraz 
ku naszemu zaskoczeniu, w moim poczuciu obrzydzenia, ale niestety prawda wyszła 
na jaw i pewnie się na tym nie skończy, czego się obawiam. W związku z tym od dawna 
to postulowaliśmy, a teraz w tym projekcie właśnie kładziemy nacisk na to, że lista osób, 
które przede wszystkim mają potwierdzenie statusu zasłużonego dla niepodległości, 
który jest przyznawany oraz prawie że jeden do jednego są odznaczane Krzyżem Wol-
ności i Solidarności, to jest lista tajna, dlatego że wszystkie odznaczenia, łącznie z Krzy-
żem Wolności i Solidarności, pan prezydent, który je przyznaje, publikuje w Monitorze 
Polskim z imienia i nazwiska. Wszystkie inne odznaczenia też są publikowane z imienia 
i nazwiska. W związku z tym nie ma żadnych przeszkód, żeby to ujawnić, a ewentualnie 
jakiekolwiek – że tak powiem – rzeczy, które by wypłynęły, wziąć na klatę i po prostu 
to rozwiązać. Tak jak w tej chwili szef UdSKiOR ma zgłoszony taki przypadek, bo się 
przypadkiem środowisko z Olsztyna dowiedziało i zdaje się, że ma po prostu ból głowy, 
jak to rozwiązać, bo zdaje się, że ktoś otrzymał – że tak powiem – potwierdzenie statusu 
w sposób nieuprawniony.
Te dwa punkty dotyczące listy oraz równości wobec prawa bardzo mocno popiera pani 

Irena Zofia Romaszewska, która dzisiaj niestety nie mogła przyjść, dama Orła Białego, prze-
wodnicząca Rady do Spraw Działaczy Opozycji Antykomunistycznej oraz Osób Represjono-
wanych z Powodów Politycznych przy urzędzie pana ministra Kasprzyka. Wiedzą państwo, 
że w tej radzie zasiada również wspomniany przeze mnie wcześniej Jan Wyrowiński, który 
jest właśnie sygnatariuszem naszego apelu. To jest bardzo mocne poparcie.
Na koniec czwarte poparcie, ponieważ w ciągu ostatniego miesiąca wysłaliśmy trzy maile 

przypominające do władz Sejmu, czyli do całego Prezydium Sejmu, do wszystkich szefów 
klubów oraz do pań przewodniczącej i wiceprzewodniczącej szanownej Komisji. Wysłali-
śmy trzy razy monit, że minęły właśnie cztery miesiące, a czas założony, że ta ustawa się 
ukaże przed 40. rocznicą stanu wojennego, po prostu mija. W pewnej desperacji napisa-
liśmy maila do jeszcze jednej osoby. Po 44 minutach od wysłania zadzwonił mój telefon 
i otrzymałem następującą informację, że adresat maila zna nasz projekt i naszą inicjatywę 
oraz je popiera. Te słowa wypowiedział Jarosław Kaczyński. Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Bardzo dziękuję za tę wypowiedź. Odniosę się  jednak do pewnych kwestii, ponieważ 
ważne jest, żeby to wybrzmiało.
Oczywiście uzyskaliśmy w Komisji od państwa przygotowaną ustawę, natomiast ona 

nie jest projektem, dlatego że aby ustawie można było nadać bieg, to musi być nadany 
numer, muszą być zebrane podpisy parlamentarzystów. Dzisiaj więc złożyli państwo 
poprawki przez Klub Parlamentarny Koalicja Obywatelska. Powiem tak, że było tylko 
4–5 posłów z KO za tymi poprawkami, gdzie opozycja naprawdę stosunkiem… Prawo 
i Sprawiedliwość ma w Komisji chyba dwuosobową przewagę. Tutaj tylko moja krótka 
dygresja do całej procedury.
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Niewątpliwie bardzo dziękujemy za wszystkie propozycje. Myślę, że dobrze, że udało 
nam się przeprocedować ustawę dotyczącą możliwości naliczania kapitału początkowego. 
Naprawdę też nie chcę powtarzać słów, które padły wczoraj z mównicy czy tych słów, 
które padły na posiedzeniu Komisji, gdzie w zasadzie od 2015 r. rząd PiS cały czas zmie-
nia tę ustawę w kierunku polepszenia sytuacji działaczy opozycji antykomunistycznej 
i osób represjonowanych. Wczoraj przywoływałam chociażby kwoty, jakie są wydatko-
wane. To jest 9 mln zł w 2015 r. razem z kombatantami i 130 mln zł w tym roku. Zmie-
niamy tę ustawę. Wspieramy. Proszę zrozumieć, że ten projekt, który państwo złożyli, 
a który podpisały i popierają zacne osoby, był przedmiotem analiz różnych instytucji 
i nie uzyskał pozytywnych opinii. Nie jest więc tak, że wszystkie projekty, które wpły-
wają do Komisji czy wszystkie propozycje, bo to nie są projekty, zostają do uchwalenia, 
do legislacji.
Dzisiaj uchwaliliśmy praktycznie jednogłośnie, za co bardzo dziękuję wszystkim par-

lamentarzystom, ustawę o jednorazowym dodatku, ale to też nie jest tak, jak pan napi-
sał do mnie w esemesie – myślę, że bardzo krzywdzącym – że to jest jałmużna. Można 
byłoby tak mówić, gdyby PiS tylko i wyłącznie tą ustawą się zajęło i był tylko ten jedno-
razowy dodatek. Jest cały szereg działań, które są realizowane od roku 2015, począwszy 
od podniesienia świadczeń emerytalnych i w zasadzie dwukrotnej wartości dla tych osób, 
które nie wypracowały czy nie były w stanie wypracować emerytury. To jest kwota ponad 
2,5 tys. zł. W tej chwili 460 zł to jednorazowy dodatek comiesięczny, który jest wypła-
cany. To jest chociażby ta ustawa, którą wspólnie z panem realizowaliśmy, a mianowicie 
przeliczenie jeszcze raz kapitału początkowego. Naprawdę tych działań jest wiele.
Proszę, żebyśmy w przededniu naprawdę bardzo trudnego wydarzenia, trudnej i nie-

chlubnej rocznicy stanu wojennego wznieśli się ponad polityczne utarczki, bo to, co jest 
w gestii rządzących i w zakresie możliwości budżetu, jest po prostu realizowane. Bardzo 
dziękuję. Dziękuję za posiedzenie Komisji.
Został nam jeszcze wybór posła sprawozdawcy. Pozwolę sobie być posłem…

Poseł Joanna Frydrych (KO):
Pani przewodnicząca, jest jeszcze jeden gość, który chce zabrać głos.

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Pani poseł, ale powiedziałam naprawdę, że posłowie… Naprawdę równolegle odbywa się 
ileś posiedzeń komisji. Mamy dzisiaj głosowania. Jestem skłonna zrobić takie posiedze-
nie Komisji. Może jak przejdzie pandemia, to zaproszę państwa, żebyśmy podebatowali 
i zobaczyli, co już zostało zrobione i co jeszcze możemy zrobić.
Dzisiaj  jednak  rozmawiamy  o jednej,  krótkiej, ważnej  ustawie. W związku  z tym 

pozwolę sobie, żebym była posłem sprawozdawcą, tak jak do tej pory.

Członek Stowarzyszenia Wolnego Słowa Jarosław Maciej Goliszewski:
A z kim to było konsultowane?

Przewodnicząca poseł Urszula Rusecka (PiS):
Czy są inne kandydatury? Nie słyszę.
Na tym zatem wyczerpaliśmy porządek dzienny posiedzenia. Dziękuję wszystkim 

za udział i zamykam posiedzenie Komisji. Bardzo dziękuję.


